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PyQt Dersleri - 4
Uzun bir süre önce ara verdiğimiz PyQt derslerine kaldığımız yerden devam ediyoruz!



Önceki yazılarımızda da bahsettiğimiz gibi oluşturduğumuz uygulamalara 
sistem genelindeki simgeleri kolayca eklemeyi (Milky, Oxygen simge setleri 
gibi), ana penceremizin herhangi bir yerine resim ya da bir çizim eklemeyi, ana 
penceremizde bir düğmeye ya da menüye tıkladığımızda başka bir pencere 
gelmesini ve gelen pencereyi kaydettirerek bu pencereyle işlem yapmayı anlatan 
güzel konulardan bahsedeceğiz. Konuların hepsini aynı program üzerinde 
anlatmaya çalışacağım.

Yaptığımız Minik Uygulama
Yazdır düğmesine ekrana herhangi bir yazı, rakam, Özgürlükİçin ve seçtiğimiz 
bazı işletim sistemlerinin isimlerini ekrana yazdırmaya yarayan basit bir program. 
Programdaki amaç, programda kullanılan araçların günlük yaşantımızda 
kullandığımız araçların bazı durumlarda ne kadar kolay yapılabileceğini 
göstermektir.

Ana Penceremizi Oluşturalım
Hemen Qt4 Tasarımcı’yı açarak ekran 
görüntüsündeki gibi Main Window’u 
seçerek yeni bir pencere oluşturuyoruz.

Penceremize menü eklemek için 
oluşturduğumuz pencerede “Buraya 
Yaz” kısmına “Dosya” yazıp açılan 
menüdeki “Buraya Yaz” kısmında da 
“Kapat” yazıp bu menüyü kapatıyoruz. 
Daha sonra tekrar “Buraya Yaz” 
kısmından “Ayarlar” yazıp onun 
alt sekmesine de şekildeki gibi 
“Yapılandır” yazıp yine boş bir yere 
tıklayıp sekmeyi kapatıyoruz.

Penceremize sol taraftan Input Widgets 
bölümünden bir tane Line Edit ve bir 
tanede Spin Box alıp ana pencereye 
sürüklüyoruz. Item Widget’ten bir 
tane de List Widget alıyoruz. Display 
Widgets bölümünden de Label alıp 
aynı şekilde penceremize sürüklüyoruz. 
Son olarak Buttons kısmından Push Button alarak 
resimdeki gibi yerleştiriyoruz.

Penceredekilere Simge Eklemek
İlk olarak Label’den başlayalım. Hemen Label’e 
tıklıyoruz. Daha sonra “pixmap” yerine tıklayıp 
aşağı ok simgesine basarak şekildeki gibi “Choose 
File” seçeneğini seçiyoruz ve gelen ekrandan 
eklemek istediğiniz simgeyi label’e ekliyoruz. Ben 
/usr/share/icons/milky/64x64/places/
start-here-kde-2.png adresindeki Pardus 
logosunu seçtim. Böylece sistemdeki simgeleri 
kullanmış oldum :).

Push Button’a da aynı yerden, aynı pencereden 
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simge alacağız, fakat “pixmap” yerine “Icon” yazan yerden aynı şekilde /usr/
share/icons/ adresinden herhangi bir simge alıyoruz. Yine aynı şekilde Dosya 
ve Ayarlar yazan yerlere tıklayarak önceki resimdeki “Icon” kısmından simge 
ekliyoruz. Yine aynı şekilde faremizle MainWindow’a tıklayarak aynı yerden 
simge ekleyip “WindowTitle” bölümünden penceremize istediğimiz bir başlık 
verebiliriz.

Daha sonra F4 tuşuna basıp 
ardından Push Button’a tıklayıp 
ok işaretini MainWindow’da 
boş bir alana resimdeki gibi 
yapıştırın ve F3 tuşuna basarak 
Sinyal/Slot Düzenlemesini 
kapatabilirsiniz. Sonrasında 
yaptığımız programı 
“mainwindow.ui” ya da 
başka bir isimde ui biçiminde 
kaydedelim.

Uygulamanın Koda Çevrilmesi
Uygulamanın bulunduğu dizinde aşağıdaki komutu kendi oluşturduğunuz .ui 
dosyasına göre düzenleyip çalıştırıyoruz. Ben mainwindow.ui şeklinde kaydettiğim 
için komutu şu şekilde veriyorum.

pyuic4 mainwindow.ui -o ui_mainwindow.py

Uygulamayı Kodlayalım
Evet, elimizde programın ana kodları var. Bu ana koda hiç dokunmadan 
“mainwindow.py” isimli bir Python dosyası oluşturuyoruz. mainwindow.py 
dosyasını açıp en üstüne şunları yapıştırıyoruz.

#!/usr/bin/python
# -*- coding: utf-8 -*-

from PyQt4 import QtCore
from PyQt4 import QtGui
from ui_mainwindow import Ui_MainWindow
import sys,

Buradaki from ui_mainwindow import Ui_MainWindow satırıyla ui_
mainwindow.py dosyasını çağırıyoruz.

class MainWindow(QtGui.QMainWindow, Ui_MainWindow):
 def __init__(self):
  QtGui.QMainWindow.__init__(self)
  self.setupUi(self)
  self.statusBar().showMessage(unicode(“Hazır\n”))

Yukarıdaki kodu da import sys satırının hemen aşağısına yapıştırıyoruz. 
Bu kod penceremizi işlevsiz olarak başlatacak. self.statusBar().
showMessage(unicode(“Hazır\n”)) da açılan pencerenin durum çubuğuna 
“Hazır” kelimesini yazdıracaktır. Buradaki unicode()  Türkçe harfleri sorunsuzca 
kullanmamızı sağlıyor. Şimdi vereceğim kodlarla penceremizdeki düğmemize 
görev atayacağız.

 @QtCore.pyqtSignature(“bool”)
 def on_pushButton_clicked(self):
  spin = str(self.spinBox.text())
  liste = self.listWidget
  ekle = str(self.lineEdit.text())
  liste.addItem(ekle)
  liste.addItem(spin)

Buradaki @QtCore.pyqtSignature(“bool”) ifadesi düğmeyi iki kere 
tıklamaktan koruyor. def on_pushButton_clicked(self): da bizim düğmemiz 
pushButton olarak ui_mainwindow.py’de geçtiği için pushButton yazıyoruz ve bu 
kodla düğmemize görev atıyoruz.

   spin = str(self.spinBox.text())
  liste = self.listWidget
  ekle = str(self.lineEdit.text())
  liste.addItem(ekle)
  liste.addItem(spin)

Bu kodları grup olarak incelersek spin, liste, ve ekle kelimeleri ile Qt araçlarına 
değişken atadık. liste.addItem() ile eklemek istediğimizi yazdık. Bu kodun 
içine ekle ve spin yazarak spinBox ve lineEdit’e yazılanı düğmemiz aracılığıyla 
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listWidget’a yazdırabileceğiz.

Şimdi sıra geldi menülere. Menü için de şu kodları kullanacağız:

 @QtCore.pyqtSignature(“bool”)
 def on_actionKapat_triggered(self):
  self.close()

Evet yine @QtCore.pyqtSignature(“bool”) bu kodu kullandık. Ve yukarıda 
da bahsettiğim gibi def on_actionKapat_triggered(self): ile istediğimiz 
aracı ekledik. Yani Dosya menüsünün altındaki Kapat’a işlev verdik. Self.close() 
ile penceremizi kapatmayı sağladık ve menü için  _triggred(self) kullandığımıza 
dikkat edelim.

Ayarlar menüsü için de Qt tasarımcıdan “Main Window” yerine “Dialog without 
Buttons” seçeneğini seçip bir diyalog oluşturuyoruz. Bu diyalog penceresini 

Ayarlar olarak kullanacağız. Benim bu pencerede 
kullanmak istediğim Check Box ve Combo Box 
araçlarıdır. Resimdeki gibi araçları alın ve 
pencerenin üzerine şekildeki gibi sürükleyin. 
Check Box aracına çift tıklayarak yazmak 
istediğiniz şeyi girin. Ben “Özgürlükİçin’i Ekle” 
yazdım. Çünkü listWidget’a “Özgürlükİçin’i 

Ekle”yi yazdıracağım.

Daha sonra resimdeki 
gibi Combo Box’a çift 
tıklayarak eklemek 
istediğiniz isimleri 
yazıyoruz. Bu isimlere 
resim eklemek 
için yine ekran 
görüntüsündekileri 
yapmalısınız.

Ekran görüntüsündeki 
gibi bir İşletim 
Sistemini seçip 

eklemek istediğimiz 
simge varsa 
penceredeki 
Properties düğmesine 
tıklamalısınız. 
Yandaki ekran 
görüntüsündeki gibi 
istediğimiz simgeyi 
ekliyoruz.

Ben yine Pardus 
logosunu koydum 
:). Sonra pencerede 
iken F4 tuşuna basıp 
Sinyal/Slot ayarlarını 
şekildeki gibi düzenlemelisiniz. Burada Kaydet düğmesini clicked() → accept() 
şeklinde seçmelisiniz. Çünkü böyle yaparsak penceredeki tüm şekilleri kaydeder. 
Bizim istediğimiz de zaten kaydetmesidir. Kapat düğmesini de clicked → close() 
seçeneğini seçmeniz yeterli. Yine düğmelere resim eklemek için yukarıdaki 
dediklerimi uygulamalısınız.

Penceremiz hazır olduğuna göre penceremizi dialog.ui şeklinde kaydedelim. 
Dosyamızın bulunduğu yerde şu komutu her zamanki gibi veriyoruz.

pyuic4 dialog.ui -o dialog.py

Oluşan diyalog.py dosyasını mainwindow.py ve ui_mainwindow.py dosyasının 
bulunduğu yerde olduğuna emin olalım.

Tekrar mainwindow.py dosyasını açıp from dialog import Ui_Dialog as 
Ayarlari kod parçasını from ui_mainwindow import Ui_MainWindow 
kodunun altına yapıştırıyoruz. Ve ardından bu kodların üstüne aşağıdaki kodları 
yapıştırıyoruz.

class Ayarlar(QtGui.QDialog, Ayarlari):
 def __init__(self):
  QtGui.QDialog.__init__(self)
  self.setupUi(self)
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class MainWindow(QtGui.QMainWindow, Ui_MainWindow):
 def __init__(self):
  QtGui.QMainWindow.__init__(self)
  self.setupUi(self)
  self.statusBar().showMessage(unicode(“Hazır\n”)) 
  self.ayarlar = Ayarlar()

Böylece Ayarlar kısmından Yapılandır’ı seçip penceremizi çağırabileceğiz fakat 
şimdi çağırsak penceremiz gelemez. Çünkü bu pencereyi hangi tuşla çağıracağız, 
yani nereye tıkladığımızda bu pencere gelecek. Bunu da Kapat menüsünü 
yaptığımız gibi gerçekleştireceğiz. Bunu yapmadan önce self.ayarlar = Ayarlar() 
ifadesini aşağıdaki kodun altına yapıştırmayı unutmayalım.

class MainWindow(QtGui.QMainWindow, Ui_MainWindow):
 def __init__(self):
  QtGui.QMainWindow.__init__(self)
  self.setupUi(self)
  self.statusBar().showMessage(unicode(“Hazır\n”)) 
  self.ayarlar = Ayarlar()

Evet sıra geldi Yapılandır menüsüne. Kodun hepsini verip birlikte inceleyelim.

 @QtCore.pyqtSignature(“bool”)
 def on_actionYap_land_r_triggered(self):
  self.ayarlar.exec_()
 
Bu kodla diyalog (ayarlar penceresini) çağırabileceğiz. self.ayarlar = 
Ayarlar() ile self.ayarlar.exec_() kodunu yazabildik. def on_actionYap_
land_r_triggered(self): ifadesindeki
actionYap_land_r kısmını ui_maiwindow.py dosyasından biliyorduk. 

Combo Box ve Check Box Kullanımı
Combo Box ve Check Box’ın mantığına kısaca değinip kaldığımız yerden 
kodlamaya devam edeceğiz. Combo Box kullanımının genel ve ana mantığı şu 
şekilde. Eğer Combo Box’ta şu yazıyorsa şöyle yap gibi bir mantığı var. Check 
Box’ın mantığı da; eğer Check Box seçiliyse şöyle yap, seçili değilse şöyle yap 
seklindedir. Uygulamamıza devam edelim... ComboBox ‘ımıza ve Ceheck Box 
‘ımıza değişken veriyoruz:

 @QtCore.pyqtSignature(“bool”)
 def on_pushButton_clicked(self):
  liste = self.listWidget
  cbx = str(self.ayarlar.comboBox.currentText())
  liste.addItem(cbx)
  spin = str(self.spinBox.text())  
  ekle = str(self.lineEdit.text())
  liste.addItem(ekle)
  liste.addItem(spin)
  if(self.ayarlar.checkBox.isChecked() == True):
   liste.addItem(unicode(“Özgürlük İçin”))

Bu kodu da mainwindow.py dosyasına kopyalıyoruz. Combo Box ve Check 
Box kullanırken self.ayarlar.comboBox... dedik, bunu dememizdeki sebep 
ComboBox ve Check Box araçları diyalog (ayarlar) penceresinde olmasıdır.

Kodumuzun en alt kısımına programın çalışması için şu satırları eklemeliyiz:

app = QtGui.QApplication(sys.argv)
window = MainWindow()
window.show()
sys.exit(app.exec_()) 

mainwindow.py dosyasının 
tamamı şuradaki gibi. 
Dosyaların tamamınıysa 
şuradan indirebilirsiniz.

Elimden geldiğince Combo 
Box, Spin Box, Check Box, 
Line Edit kullanımını, Label 
aracına resim eklemeyi, ana 
pencereye yeni bir pencere 
ekleyerek o pencereyi ana 
pencere üzerinden kullanmayı anlatmaya çalıştım. Üşenmeden bu kadar yazıyı 
okuduğunuz için teşekkür ederim. 

Bir hatamız olduysa affola :).

http://www.ozgurlukicin.com/yapistir/558/
http://www.upload.gen.tr/d.php/s12/nixkvhir/pyqtdersleri4.tar.gz.html


57

röportaj
Özgürlükİçin Topluluğu

“Çenelerini 
topluluğa karşı
kullansınlar diye 
bizi işe aldılar”

Onlar Pardus topluluğunun kadın yöneticileri, Ajans 
Pardus’un sesi,  topluluğun ablaları... Mikrofonu bu ay 
topluluk yöneticilerimiz Seda ve Gizem’e uzatıyoruz.

Seda AKAY ve Gizem BELEN:
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En baştan başlayalım, Pardus ile nasıl tanıştınız? Özgür yazılımla 
yollarınız nasıl kesişti?

Gizem Belen: Her bilgisayar kullanıcısı gibi, kullandığım işletim sistemiyle 
yaşadığım problemler canıma tak ettiği noktada başladığım araştırma sonucu 
Pardus’u keşfettim. Kısa bir süre sonra gittiğim CeBIT standında kurulan CD ile 
beraber kafama takılan soruların da cevaplarını aldım. Ve o günden beri de 
Pardus kullanıyorum. Özgür yazılım ürünlerini daha önce de kullanıyordum, ancak 
felsefesi ve tam anlamıyla faydalarını bilerek kullanmam, yine “Pardus Sonrası” 
hayatımda oldu.

Seda Akay: Pardus kurmaya kalkışmadan evvel de özgür yazılım fikrinden 
haberdardım ve birilerinin tekellere karşı mücadele etmesi, bilgiye özgürce 
erişimden bahsediyor olmasını seviyor, içten destekliyordum. Teknik hiçbir 
beklentim ve hatta bilgim yok, tamamen fikri temelde güzel hisler besliyorum. 

Pardus’a göçüm arkadaş faktörüyle gerçekleşti. Bir gün baktım ki; üç senedir 
birlikte okuduğum, komşum, sevgili Akın ÖMEROĞLU bilgisayar mühendisi olmak 
isteyen bir hukuk öğrencisiymiş meğer. Her türlü teknik bilgisi, elektrikçilerde 
bulunanından bir alet çantası, eski dizüstü bilgisayarına 2007 kurmaya çalışırken 
katlandığı türlü eziyet sonucu edindiği engin bir deneyimi vardı. Zamanında 
kendisinin başını çok ağrıtmışımdır, müteşekkirim. Gel zaman git zaman, Akın 
bana Özgürlükİçin topluluğundan bahsetti, ben de seve seve katkı vermek 
isteyeceğimi ilettim kendisine.

Topluluk süreçlerine nasıl katıldınız? Katıldığınız süreç içinde en 
unutmadığınız olay neydi? Pişman mısınız?

Gizem: Pardus’u araştırırken Özgürlükİçin’de çok zaman geçirmiştim. Sosyal 
medya ortamlarından bile mesaj atarak o zamanki topluluk yöneticilerimizin 
kafasını baya şişirmiştim. En sonunda, ”Bu çenesini bize değil topluluğa karşı 
kullansın” diyerek beni işe aldılar :). Şimdiye kadar verdiğim en iyi kararlardan 
biriydi, kesinlikle pişman değilim.

Seda: Ben topluluk ile tanıştığımda topluluk süreçlerinin böyle şanlı bir tarihi yoktu 
henüz. Topluluk süreçleri Ali IŞINGÖR ve Akın ÖMEROĞLU’dan ibaret biçimde 
yürütülüyordu. Bana bakıp, “Büyüyünce hukukçu olacak bu. Yarı Latince yarı 
Osmanlıca’nın altından kalktıysa Türkçe’ye de hâkimdir, işimize yarar. Gelsin 
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gelsin...” diye düşündüler herhalde. Böylelikle topluluk süreçlerinde çalışmaya 
başladım. 

“Ajans Pardus” sizce toplulukta ne kadar etkili?

Gizem: Ajans Pardus’un bilinirliğinin zaten çok olmadığını düşünüyorum. Ne 
yaptığımızı dışarıdan birine anlatırken bunun bir radyo yayını olmadığını anlatmak 
zor oluyor. Öte yandan, dinlenme oranlarına baktığımızda topluluğun bu işle 
ilgilendiğini görebiliyoruz. Birçok haberi, duyurulmadan önce bizden “dedikodu” 
olarak almak güzel geliyor olmalı :).

Seda: Ajans Pardus’u bulunması gereken yere ancak şimdilerde oturtuyoruz 
kanımca. Bundan birkaç ay sonra daha da iyi olacak. Topluluğun ilgisi zaten 
memnuniyet verici ancak keşke dışarıdaki insanlara da daha etkili biçimde 
ulaşabilsek, Pardus’a olan ilgiyi genişletebilsek.

Bu noktada kendimize de bir eleştiri getirebiliriz. Ajans’ı kaydederken gereken, 
beklenen tonu tutturamadık belki de. Haber mi sunsa, yorum programı mı olsa 
karar verememiş bir yayın olarak başladık. Keşke tam anlamıyla yorum programı 
olsak, insanların ilgisini daha çok çeker belki, haber her yerden alınıyor çünkü. 
Bir de keşke Türkiye’de daha çok özgür yazılım gelişmesi olsa. Bizden çok uzak 
coğrafyalarda olan biteni anlayıp anlatmaya çalışmak yerine, yanı başımızda 
gerçekleşenleri anlatmakta daha başarılı olabilirdik.

Kayıtlara girmeden önce metinlere çalışıyor musunuz, çalışıyorsanız 
ne kadar?

Gizem: Elimizde haberlerin başlıkları oluyor, temel bilgileri oluyor. Ayrıntılı bir 
metin de olmuyor aslında. Bu metnin oluşturulması dışında bir çalışmamız ya da 
konuşmamız olmuyor. Kayıt sırasında tamamen doğal olarak muhabbet edip 
tartışıyoruz.

Seda: İlk başladığımızda çok gergindik kayıtla ilgili. Aman yanlış bir şey 
yapmayalım, takılırsak elimizde metin olsun, oradan takip edelim diye türlü hazırlık 
peşinde koşuyorduk. İlk bölümlerde belki 15 tane haber çıkarıyordum, hangisi 
en uygun olur, ne kadar sürer, onu seçelim diye. Ama artık alıştık ve rahatladık, 
çıkacak haberin neye benzeyeceğini de öngörebiliyoruz. Kayıttan yarım saat bir 
saat önce bir araya geliyor, günün haberlerini konuşuyor ve kaydediyoruz. Ancak 
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elbette bu buluşmadan önce konuşacağımız konularla ilgili büyük bir hazırlık 
yine oluyor. Yayın akışımızın yer aldığı metinlerin yanında -geçen haftaki Bilski 
kaydında olduğu gibi- 30 sayfalık notlarımla da girebiliyorum kayda. Metni haber 
spikeri gibi aktarma hazırlığı değil ama konuya hâkim olma hazırlığına bayağı 
zaman harcadığımızı söyleyebilirim. 

Ajans Pardus hazırlanırken her bir saniyeyi defalarca dinlemek 
nasıl bir duygu ve bu duygunun ardından bitmişini dinleme isteği 
kalıyor mu?

Gizem: O kısmı iyi ki biz dinlemiyoruz, kendi sesimi o kadar dinlemek istemem 
şahsen:) Son halini elbette ki dinliyoruz, son kontrollerini yapıyoruz.

Seda: Kendi seslerine dayanamayan insanların bir kere konuşması, ardından bir 
kere taslak halini dinlemeleri, yayınlandıktan sonra bir kere daha dinlemeleri nasıl 
bir eziyet, nasıl sinir bozucu bir şey bilemezsiniz. :)

Ajansın montajlanmış halinden memnun musunuz?

Gizem: Bazen Ajans’ı kısaltabilmek için nefeslerimiz bile kesilebiliyor. Benim gibi 
normalde de hızlı konuşan bir insanın kayıtta nefesi de kesilince, ortaya hiç de 
hoş olmayan bir şey çıkıyor bazen :). Bunu neyse ki düzelttik. Son halinden epey 
memnunum.

Seda: Öncelikle Deniz Ege’ye buradan teşekkürlerimi sunuyorum. Çok emeği var 
ve bizi yaptığımız hatalarla topluluğa karşı rezil olmaktan kurtarmışlığı da fazlaca 
mevcut :).

Bitmiş hallerinden memnun kalabilmek için de şöyle bir yöntem izliyoruz: Kayıt 
kesilip biçilip düzenlendikten sonra, yayına alınmadan önceki akşam İnternet 
üzerinden bize iletiliyor. Dinliyoruz ve kayıtla ilgili bir düzeltme isteğimiz varsa 
söylüyoruz. Bildiğiniz gibi ben her zaman ofiste bulunmadığım için kaydın 
düzenlenme işlemine müdahale edebilmem mümkün olmuyor. Bu nedenle bazı 
sorunlar da yaşanabiliyor. Örneğin Dünya Kadınlar Günü ve bilişim sektörü 
ilişkisini konu ettiğimiz bölümde ciddi tartışmalar yapmıştık. Kadınların bilişim 
dünyasındaki yeri, erkek egemen sektörün kadınlar üzerinde yarattığı baskılar... 
Söylemek istediklerimi söylediğim, güzel bir kayıt olmuştu. Sonra bölüm yayına 
girince bir baktım ki, süreyi tutturmak adına söylediğim her şeyi atmışlar! Çok 

kızmıştım ofistekilere. Sonrasında böyle memnuniyetsizlikleri engellemek için, 
yayına almadan önce benim de dinleyip görüş beyan edebileceğim bir yol 
benimsedik. 

Topluluğun en önemli eğlence kaynaklarından birinin, en önemli 
parçası olmak nasıl bir duygu?

Gizem: En önemli parçası demeyelim de aracısı diyelim. Önemli bir iş yaptığımızı 
düşünüyorum. Ve de değerli bir iş. Bunun  bir parçası olmak insanı mutlu ediyor.

Seda: Böyle şeyler duyunca utanıyorum ben yahu!

17 bini aşkın üyesi olan bir topluluğa sesinizi bu şekilde duyurmak 
nasıl bir duygu?
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Gizem: Çok heyecan verici bir şey benim için. İnsanlar oturmuş orada beni 
dinliyor. Söylediklerimin önemli ya da ilginç olduğunun farkındalar. İnsanı mutlu 
eden bir şey bu kadar önem görmek.

Seda: Evet, heyecan verici. Bir de sorumluluk yüklüyor omuzlarınıza. Çok doğru 
bir şekilde hareket etmek zorundasınız. Sıradan bilgisayar kullanıcılarını özgür 
yazılım savunucularına dönüştürebilir misiniz? Özgürlükİçin işte bunu başarıyor. 
Podcast de bu uğurda önemli bir araç. 

Topluluktan videocast (video kayıt) isteği gelirse hayata geçirmeyi 
düşünür müsünüz?

Gizem: Bu tarz talepler sürekli geliyor. Başlangıçta bizim de ilk deneyimimiz 
olacağı için böyle bir şeyi direk kabul edemedik. Podcast üzerinde kesme 

değiştirme işlemleri yapılabiliyor ama video üzerinde yapılamayacaktı. Fakat biz 
de ilk heyecanımızı attık, biraz da tecrübe kazandık. Bundan sonra bu olaya daha 
sıcak bakabiliriz. Kim bilir, yakın bir zamanda bunu da duyurabiliriz :).

Seda: Bizim videocast’imizin çok eğlenceli olabileceğini garanti edebilirim. 
Sadece gülmek için bile izleyebilirsiniz. Benim mikrofona attığım yumruklar, 
hareketlerimizin bir çeşit Afrika dansını andırması, Susam Sokağı’nı 
seslendiriyormuşçasına yaptığımız mimikler size unutulmaz anlar yaşatacak :) 
Sürprizlere hazır olun!

Ajans Pardus’ta harika işler yapıyorsunuz. Peki, sizin beğendiğiniz 
ve takip ettiğiniz podcast’ler/podcast’çiler var mı?

Gizem: İşin doğrusu, düzenli olarak kimseyi takip etmiyorum. Bu işe 
başladığımızda nasıl bir şey olduğunu görmek için dinlemeye başlamıştım. 
Ondan sonra da düzenli olarak değil de, her boş vaktimde “Şu konuda bir şeyler 
dinleyeyim” diye arayıp farklı yayınları dinliyorum. Böylece farklı tarzlar ya da 
yöntemler de görüyorum. 

Seda: Podcast dediğimizde karşımıza çıkan ve benim ilgimi çekecek Türkçe 
yayınlar ne yazık ki çok sınırlı. Özellikle teknoloji ve özgür yazılım alanında 
Ajans Pardus’un biricik, benzersiz olduğunu söylememiz yanlış olmaz. Podcast 
ve benzeri mecralar, asıl fırtınayı İngilizce konuşulan dünyada koparıyor sanırım. 
Neden dil konusuna vurgu yaptım burada? İşim için, araştırma yapmak için, 
dünyada olup bitenleri okumak için, iletişim kurabilmek için gereken düzeyde 
yabancı dil bilgim bulunmasına rağmen; keyif için yaptığım şeylerin/harcadığım 
zamanın yabancı dilde olmasını sevmiyorum. İngilizce mahkeme kararı okurum 
ama bir romanı İngilizce’sinden okumayı tercih etmem. Bir konuşmacıyı kendi 
dilinde dinleyebilirim ama altyazısız dizi izlemeyi çok sevmem. En azından 
şimdilik durum bu. Yabancı podcast’leri takip etmek beni zorlayan, tembel tembel 
ekrana bakıp yazılanları okumak yerine beynimi daha fazla meşgul etmemi 
gerektiren bir eylem. Ve ben tembel olmaya çok eğilimli biriyim. Dinlerken 
dikkatim çok dağılıyor ve pek çok şeyi kaçırabiliyorum. Buna karşın örneğin video 
podcast şeklindeki yayınlar daha çok ilgimi çekiyor. 

Bir de podcast çok geniş bir kavram. Ben dinlemeye değer bir podcast’in bana bir 
bilgi vermesini (illa akademik/bilimsel bir bilgi olması şart değil bunun ama ilgimi 
çekecek bir şeyi anlatmasını) bekliyorum. İki insanın evde yaptıkları geyiği merak 
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etmiyorum, onun yerine How I Met Your Mother izlemeyi tercih ederim; neticede 
geyikse geyik... :)

Bu kadar hikâye bir yana, dinlediğim/izlediğim podcast’lerden de bahsedeyim 
bari de soruya bir cevap vermiş olayım. Zaten azlar. :) Bilişim Hukuku Bülteni 
isimli bir sitede Savunma Sanatı isimli bir video yayını var. İstanbul’dan iki genç 
avukat arkadaş, her bölümde yanlarına bir konuk alarak bilişim hukukunun 
güncel problemlerinden bahsediyorlar. Dünyadan baktığımızda Buzz Out Loud’u 
izliyorum galiba ara sıra. Bir gün videocast yapmaya başlayacaksak bu rahatlıkta 
kaydetmeyi istiyorum. Bence Gizem ile bana da çok yakışır. :) Bunun haricinde 
The Software Freedom Law Show adında bir podcast’i dinliyorum. Ama kesinlikle 
çook sıkıcılar. O kadar uzun süre ve o monotonlukta bilgisayar başında başka 
bir şeyle uğraşmadan kendilerini dinlemem olanaksız. Neyse işte hukuk konuları 
falan diye oynat tuşuna basıyorum. Ha, bir de bu İnternet yayını izleme/dinleme 
olayındaki ilk göz ağrım ve favorim TEDTalks’tur. Çok çok güzel seminerler 
çıkabiliyor karşınıza. İlgiyle takip ediyorum.

Özgürlük için topluluğunu nasıl buluyorsunuz?

Gizem: Bir işi aldığında elinden geldiğince iyi bir şekilde tamamlamaya 
çalışıyorlar. Çok hevesli insanlarla dolu. Bazı zamanlarda bu insanları gaza 
getirmek gerekiyor ama sonuçta o da bizim işimiz:)

Seda: Geçenlerde bir iş başvurusu için niyet mektubu denilen şeyi yazarken 
Özgürlükİçin’i “kendi kendini yöneten bir topluluk” cümlesiyle tanımlamıştım. 

Özgürlükİçin’in ilk zamanlarından bu yana katettiği yolun inanılmaz olduğunu 
düşünüyorum. Topluluğa bağlılığımız tam ve topluluk için yapılan şeylerden keyif 
alıyoruz, severek katkı veriyoruz. Bence bu, topluluğu değerli kılıyor.

Forumlarda hep görmüşsünüzdür. Sürekli olarak “X Coder Full”  
başlıklarıyla ya da “+rep” yazılarıyla ünlüdürler. Bu tip üyeler için 
ne düşünürsünüz?

Gizem: Paylaşmak, özgür yazılımın da en önemli parçalarından biridir sonuçta. 
Bir şeyleri, başka kullanıcıların kullanımına sunma konusunda bir sorunum yok:) 
Ayrıca, bir şeyler oluşturamasalar bile oluşturulan şeyleri tebrik etmek, “+rep” 
vermek de bir şey sonuçta, değil mi?:)

Seda: Hahaha, süper bir soru olmuş! Valla Gizemciğim kusura bakma sana 
katılamayacağım, +1rep olayıyla çok dalga geçiyorum çünkü. Bence bizim 
forumun en güzel yanlarından bir tanesi “emeğe saygı, teraziye tık” jargonunun 
yer bulmamış olması. Forumun kurgulanışında bu hassasiyetin gösterilmiş olmasına 
çok seviniyorum. Bir özgür yazılım forumunda er, onbaşı, general gibi rütbelerin 
bulunması da yakışık almazdı. Forumumuz çok kaliteli bir içeriğe sahip, üyelerinin 
birbirine saygı gösterdiği bir ortam. Bu biraz da +rep vermediğimiz için... :)

Topluluğa seslenseniz, tek cümleyle hangi mesajı verirdiniz?

Gizem: “Özgürlük siz neredeyseniz orada!” ve onu koruyun, sevin, kullanın, 
kullandırın. Cümlenin uzun olması sorun olmaz sanırım :).
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Seda: Benim tek cümleyle yetinebildiğim nerede görülmüş. Gizem’e +rep olur 
ancak :P.

Bir kadın olarak, Pardus’u ve Özgürlükİçin’i nasıl 
değerlendiriyorsunuz?

Gizem: Kadın oranının çok düşük olduğunu düşünüyorum:) Aslında bir fikir 
belirtmek için kadın-erkek diye ayırmaya gerek olduğunu düşünmüyorum. Ama, 
illa bir kadın gözü gerekiyorsa, daha görsel olmasını isteyebilirim. Daha estetik. 
Çok güzel şeyler yapılıyorlar, çok güzel uygulamalar ortaya çıkıyor mesela, ama 
arayüzü yok ya da olan tatmin edici değil. Özgürlükİçin’in de görsel olarak tatmin 
etmediğini düşünüyorum. 

Seda: Bir kadın olarak değerlendirin diye geldiyse soru, cevap da cinsiyet 
meselesi ekseninde olacaktır. Bilişim dünyasında kadın sayısının az olması malum, 
ne yazık ki özgür yazılım dünyası ve Pardus da böyle oranlar sergiliyor. Çok az 
sayıda kadınız. Geliştirici ofisi erkek nüfus ağırlıklı. Toplulukta da kadın sayısı az, 
kadınları dışlayan bir yapımız olmamasına rağmen böyle. Evet, Pardus’un topluluk 
süreçlerinde cinsiyet konusunda bir hassasiyet var; toplulukta en çok göz önünde 
bulunan iki kişi kadın, Ajans Pardus’un iki sunucusu da kadın... Önemli şeyler 
bunlar ama tek başına yetmiyor. Bir de, topluluk işinde kadınların birer vitrin, kolay 
iletişim kurulabilen yumuşak huylu canlılar diye öne sürülmemesine dikkat etmek 
gerekiyor. Neticede daha çok kadının özgür yazılım ve Pardus ile ilgilenmesini 
isterdim. Bu konuda eksiklikler var.

Topluluk süreçlerinde en çok neyi seviyorsunuz? Ajans Pardus’u 
yapmayı mı, seminerleri mi ya da bambaşka bir şeyi mi?

Gizem: Aslında her adımını seviyorum. İnsanlarla iç içe olmayı seviyorum 
çünkü. Ama sanırım en çok sahneye çıkmayı seviyorum. Anlatmayı ve konuşmayı 
çok sevdiğimi herkes biliyor, bu sebepten olabilir. Ajans Pardus’u yaparken de 
eğleniyorum ama sunumlar sırasında insanların gözlerinin içine bakabildiğim için, 
birebir etkileşim içinde olabildiğim için daha tatmin edici geliyor.

Seda: Haber yazmak, seminer vermek gibi bir iş mi seçmeliyim, yoksa başka bir 
şey de anlatabilir miyim? Özgür yazılım ve topluluk süreçleriyle ilgili en heyecan 
verici bulduğum şey, bir grubu, bir kitleyi ayağa kaldırmak. Yerlerinde oturan 
insanları bilinçlendirmek ve harekete geçmelerini, katkı vermelerini sağlamak. 
Birilerinin düşüncelerini etkilemek, özgür yazılımın ne kadar iyi bir şey olduğunu 
göstermek; sonra onların da çevrelerindeki kişileri etkilemeleri ve domino taşı 
efektiyle çok geniş bir çevreye ulaşmak. Topluluk süreçlerinde böyle bir güç var ve 
kesinlikle çok heyecan verici.

Gazete ve televizyonun yerini bloglar, sözlükler, podcastler, 
e-dergiler alımaya başladı. Eskiden gazete ve televizyonun 
sözünün geçtiği bir alanda, artık onlar kadar etkililer. Siz ne 
düşünüyorsunuz bu değişim hakkında?

Gizem: Klasik medyanın artık tek başına etkili olamadığını düşünüyorum. 
Artık insanlar her gün gazete almak yerine İnternet’e girip, her an güncellenen 
haliyle haberleri okuyabiliyorlar. Bu zamanda haberi vermek değil, en hızlı ve 
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doğru vermek önemli olduğundan, sosyal medya olarak tabir edilen kaynaklar 
önemli bir yere geldi. Olması gerekenin de bu olduğunu düşünüyorum. Tabii 
bir taraftan, İnternet’in ülkemizde yine de klasik medya kadar sözünün geçtiğini 
düşünmüyorum. İnternet’e ulaşımı olmayan, ona güvenmeyen çok büyük bir kesim 
var sonuçta. Sürekli engellenen İnternet sayfalarıyla ya da kesilen İnternet’le ne 
kadar sağlıklı iletişim sağlanabilir, o da merak konusu.

Seda: Yeni medyanın, bilginin bu dağınık ve tek merkezden gelmeyen yapısının 
toplumu da dönüştürmekte düşüncesindeyim. Etkileşimli teknolojilerin İnternet’in 
önceki yapısının yerini almasıyla birlikte bize verilenle yetinme zorunluluğumuz 
ortadan kalktı. Artık herkes bilgi kaynağı; bireysel İnternet kullanıcılarından çok 
ve çeşitli bilgi alabilirsiniz, alternatif medyanın yayın olanakları kolaylaştığı için 
piyasadan çekilme riskleri azaldı, birbirini hiç tanımayan insanlar bile İnternet 
ortamında birleşip haber, bilgi, hareket üretebilmekte. Değişik kaynaklardan 
aldığımız haberleri bir değerlendirmeden geçirerek gerçeğe en yakın bilgiye 
ulaşmamız mümkün. 1984 kurgusunu bertaraf eden bir düzen değil mi bu? Ne 
güzel! Tabii devletin tüm İnternet’i kendi eleğinden geçirip, uygun gördüğünü 
sunma tutkusu nedeniyle hâlâ tehlike altındayız.

Arkadaşlarınıza ya da ailenize Pardus’u ve özgür yazılımları 
anlatırken nasıl tepkiler alıyorsunuz?

Gizem: Bilgisayarla ya da bilişimle çok ilgisi olmayan insanlara anlatırken 
zorlanıyordum. Önem verdikleri bir şey olmadığından, hatta bazen işletim sistemi-
program farkını bilmediklerinden pek de ilgi çekmiyordu anlattıklarım. Ama 
onların ilgisini çekecek bir noktayla bağlanabiliyor. Pardus ve özgür yazılım, 
sadece bilgisayarla ilgili bir konu değil sonuçta, bir felsefenin ürünleri. Başta 
ilgisini çekemediğim annem bile artık Özgürlükİçin’den haberleri takip edip akşam 
benimle tartışıyor:)

Seda: Fikri mülkiyet konusunda çalışan arkadaşlarıma bile özgür yazılım 
felsefesinden, özgür yazılım lisanslarından bahsettiğimde şaşkınlıkla dinliyorlardı. 
Akıllarından, “bu günde, bu dünyada böyle bir sistem öngörülebilir mi” şeklinde 
sorular geçtiğini tahmin ediyorum. Ama merakla da takip ediyorlar. Bilgisayar 
kullanıcısını yakından ilgilendiren asıl pratik noktalara geldiğimizde en çok 
şaşırılan ve takdir edilen şey şu an kullandıkları bilgisayarda gerçekleştirdikleri 
her işlemi Pardus’ta da yapabilecekleri. “Evet, belgelerini açabilirsin. Film dahi 
izleyebilirsin. Fotoğraflarını düzenleyebilirsin. Bunlar şimdiki sistemine has 

teknolojiler değil!”, durmaksızın anlatıyorsunuz. İnsanlar Pardus kullanmaya ilk 
etapta cesaret edemeseler bile, Pardus’u takdir ediyorlar.

Pardus’un bu hızlı ilerleyişini nasıl değerlendiriyorsunuz?

Gizem: Aslında biraz düşündürüyor. Gerçekten çok hızlı büyüyüp tanınırlığı 
artıyor. Kısa süre içerisinde çok büyük kitlelere ve de Kurumsal 2 ile beraber 
kurumsal alanlara hitap ediyor olacağız. Bunun arka planında geliştirmeden başka 
işlerin sağlıklı ve hızlı bir şekilde yürüyor olması gerekiyor. Ama ekibimize ve ileri 
görüşlülüklerine güveniyorum.

Seda: Pardus’ta artık çok olgunlaşmış bir ürün var elimizde. Teknik bakımdan 
kişiliği oturmuş durumda ve beklentileri karşılamakla ilgili sorunu yok. Haberlerden 
takip ediyoruz; artık yalnızca geliştirme tarafına değil, idari yöne, proje yönetimi 
tarafına da ağırlık veriliyor. Kullanıcı kitlesini de benzer olgunluğa, oturmuşluğa 
kavuşturmak Pardus’un başarısını sürekli kılacaktır. Proje’nin bunun bilincinde 
olarak emin adımlarla ilerlediğine inanıyorum.
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Eğer Pardus’un adını değiştirmek elinizde olsaydı ne yapardınız?

Gizem: Adını ben çok seviyorum. Zorla değiştirmem gerekirse de, “Gizem” 
yapardım herhalde:)

Seda: Pardus’un ismini değiştirmeye benim gücüm yetmez. Büyük bir marka 
değeri var Pardus’un ve şöyle bir bakıyorum da bende o kadar nakit yok.

Ben de Gizem gibi Pardus ismini ve Pardus’un isimlendirme politikalarını seviyor 
ve doğru buluyorum. Hem tanımadığımız bir kelime üzerindeki algıyı bir özgür 
işletim sistemi olarak ulusal piyasada çok başarılı şekilde yerleştirmiş durumda; 
hem de uluslararası alanda kolay tekrarlanabilirlik, akılda kalıcılık, evrensel bir 
anlama sahip oluş gibi özellikleri haiz.

Hangi masaüstü ortamını kullanıyorsunuz, neden?

Gizem: Beni azcık tanıyanlar bile, bir KDE hayranı olduğumu biliyordur. 
Öncelikle kişiselleştirme konusunda bana sınırsız olanak sunduğu için seviyorum. 
Görsellik ve rahatlık benim için önemli. Sık kullandığım şeylerin elimin 
altında, istediğim yerde istediğim şekilde durması ve istediğim an her şeyini 
değiştirebileceğim şekilde durması benim için çok önemli. 

Paketleme, programlama gibi konularda bilginiz var mı?

Gizem: İlk olarak, kesinlikle bu konuda bir eğitimim yok :). Paketleme, 
programlama konusunda hiçbir şey bilmiyorum, bilmeme de gerek olduğunu 
düşünmüyorum. Kullanıcıların büyük bir çoğunluğu bilmiyor ve bilmesi de 
gerekmiyor. Ben de onların ne hissettiğini anlayabilmek için ve destek olabilmek 
için bilmemem gerektiğini düşünüp özellikle yaklaşmıyorum. Bunu çok iyi bilen 
ve yapan insanlar var. Onlar kendi işini yapsınlar, ben kendi işimi. Öte yandan, 
bilgisayarı ilk aldığım günden beri içini açar karıştırır, araştırırdım. Hiç teknik 
bilgim yok da diyemem yani:)

Seda: Ben Python ile “hello world” uygulaması yazabiliyorum :). Fakat tabii ki 
bunun ilerisinde hiçbir şey yok. Her fırsatta söylüyoruz zaten, biz programlama 
konusunda bilgisi olan insanlar değiliz, teknik bilgimiz yok.

Gizem’in dediği çok doğru. Biz sıradan iki kullanıcıyız sadece. Kullanıcı 
penceresinden bakıyoruz yazılım dünyasına. Pozisyonlarımız itibariyle yerinde 
bir durum bence bu. Yalnızca, işin içinde olduğumuz için biraz biraz anlamaya 
başlıyoruz teknik ayrıntıları ve kullanıcı kimliğimizi kaybetmeden teknik konularda 
kendimizi geliştirerek dengelemeye çalışıyoruz işimiz için gerekenleri.

“Ah, keşke şöyle bir program olsaydı.” dediğiniz oldu mu?

Gizem: Sürekli oluyor :). Çok uçuk isteklerim olmadığından şimdiye kadar 
istediğim şeye ulaşamadığım olmadı. Aslında, program değil de oyun olsun 
istiyorum. Çok sevdiğim bir oyun var, Zuma, onun türevini yapacak kişi arıyorum 
aylardır mesela. Her türlü psikolojik desteği vermeye ve saatlerce test etmeye 
hazırım :)

Seda: Ben çok süper bir fikir bulmuştum, sonra Apple yaptı. Hâlâ içimde uktedir. 
Zamanında bana yardımcı olmayıp, benimle dalga geçen arkadaşlara da 
buradan saygılarımı sunarım. Şimdi bambaşka yerlerde olabilirdik.
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Aslında aradığım, bulamadığım, keşke olsaydı 
diye istediğim bir program yok sanırım. En 
azından şu anda aklıma gelmiyor. Fakat mutlaka 
pek çok programda “keşke olsaydı” ya da 
“nasıl düşünmemişler bunu eklemeyi” dediğim 
özellikler var. Açık kaynak yazılımı biraz da şu 
yüzden seviyorum: Gerçekten bazı isteklerimi 
halledebiliyoruz. Gerisinde de programcılık 
işlerinden o kadar fazla anlamadığımı kabullenip 
oturuyorum ya da “Bu iyileştirme kategorisine girer 
mi acaba?” diye düşünüp hata kaydı girmeye 
kalkışıyorum.

Hayatınızda yapmak isteyip de 
yapamadığınız şeyler var mı?

Gizem: Genelde aklıma bir şey 
koyduysam yaparım bir şekilde. Ama daha 
gerçekleştiremediğim hayallerim de yok değil. 
Sonuçta zamanla olacak her şey, o yüzden şu an 
hiçbir şey sorun olarak gözükmüyor.

Seda: Profesör olacağım ben! Ama daha 
olamadım mesela. ;)

Ajans Pardus dışında ya da iş dışında 
diyelim kısaca, beraber buluşup neler 
yaparsınız?

Gizem: Normal insanlar neler yapıyorsa onları :). 
İkimiz de çalıştığımız için bir araya zor geliyoruz 
aslında. Bir araya gelince de bol bol dedikodu 
yapıyoruz:)

Seda: “Fosforlu Cevriye” içiyoruz bir de. Bir de 
stüdyoda kayıttan önce şarkı söylüyoruz. Bir de 
yüksek yerlerden zıplıyoruz. Fotoğraflarımız da 
ispatıdır :D.

Bir de şu ikinci el giysiler satan dükkana 
gideceğiz Gizem. Bak buradan da söylüyorum. 
Kaçamazsın. ;)

Boş zamanlarınızı nasıl 
değerlendiriyorsunuz? Yapmayı en 
sevdiğiniz şey nedir?

Gizem: Dalıyorum:). Şimdiye kadar sadece 
Ocak ve Şubat aylarında dalamadım. Bunların 
dışında bütün aylarda, soğuk sıcak demeden 
daldım. Dalışa gidemediğim zamanlarda da 
sokaklarda dolaşıp İstanbul’un tadını çıkartarak 
fotoğraf çekmeyi seviyorum. İstanbul’un her 
noktasını çok seviyorum.

Seda: Boş zamanlarımda tez yazmam gerekiyor. 
Cümleyi “tez yazıyorum” diye kurmayı nasıl 
da isterdim... Tez yazmam gerekiyor. Ve 
tez yazmam gerekiyor. Dur bakayım, boş 
zamanlarımda ne yapıyorum ben? Yoksa 
boş zamanım olmadığını mı hissediyorum? 
Okuyorum, film falan izliyorum, yine okuyor ve 
ardından İnternet’te boş boş beziyorum. Geçen 
yaz ne güzel tenis oynuyordum. Sonra bir yerlere 
gitmek, yeni bir yerler görmek de güzel şeyler. 
Bunların hiçbirini yapmıyorum şu an, çünkü ben 
çok sıkıcı bir insanım. 

Hangi takımı tutuyorsunuz?

Gizem: Sorulur mu! Tabii ki Beşiktaş :).

Seda: Ben futbolla hiç mi hiç ilgilenmiyorum 
yahu! Söyleyecek sözümün olmadığı bir soru da 
ancak bu olabilirdi. Yalnızca endüstriyel futbol 
karşıtı hareketi seviyorum. Böyle nedenlerden, 
örneğin St. Pauli ile bir gönül bağım var.
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Gün içinde, kendi aranızda nelerden muhabbet ediyorsunuz?

Gizem: Pardus ve özgür yazılım :). Havadan sudan her şeyden muhabbet 
ediyoruz. İki kadın bir araya gelirse nelerde konuşur, işte biz de onlardan 
bahsediyoruz bir araya gelince :). İlla ki iş konuşmuyoruz yani, alışveriş, erkekler 
bahsediyoruz ve dedikodu yapıyoruz :).

Pardus’ta sizin için vazgeçilmez olan, bilgisayarı açar açmaz 
çalıştırdığınız üç uygulama nedir? Yaptığınız ilk işler nelerdir?

Gizem: E-postalar için İnternet tarayıcısı, RSS okuyucusu ve Choqok ilk ve 
otomatik açılan programlar zaten. Bilgisayar açık olmadığı sürece neler olmuş 
baktıktan sonra normal bir güne başlayabiliyorum ancak.

Seda: Hiç tartışmasız ve her şeyden önce: Mozilla Thunderbird ve Firefox. (Arada 
kendisini Chrome ile aldatsam da Twitter için Echofon kullanmaya başladığımdan 
beri Firefox daha çok açılıyor. Aynı Gizem gibi, önce iletişme kanallarımdaki 
hareketliliği kontrol ettikten sonra işime gücüme bakıyorum. 

Unutmadan: Bir de Yakuake. Vazgeçilmezim! Ehi ehi! ;)

Birbirinize sinirlendiğiniz, kızdığınız, öfkelendiğiniz oldu mu?

Gizem: Seda hatırlıyor mu bilmiyorum ama benim aklıma hiç öyle bir an 
gelmiyor:)

Seda: Bazen gevezeliğim tutuyor ve sözünü kesip duruyorum Gizem, kızıyor 
musun bana öyle zamanlarda? ;)

Birbirinizi kıskandığınız oluyor mu? O benden daha iyi diye 
düşündüğünüz?

Gizem: Kıskandığımı söyleyemem. Çok fazla kıskanan bir insan değilim. 
Ama bazı konularda o benden daha iyi diyebilirim elbette ki. Hukuki bir konu 
olduğunda yanından bile geçemem sonuçta. Böyle konuların olması çok normal 
zaten. Böyle de gerçekçi bir insanım :).

Seda: Kıskanmak da neymiş? Yani neden böyle bir duyguya ihtiyaç duyayım 
ki? Biz birlikte bir şey ortaya çıkarıyoruz ve bunu elimizden gelen en iyi şekilde 
yapmaya çalışıyoruz. Gizem’in en iyi performansını sergilemesi beni yalnızca 
sevindirir. Kendisi bakımından da durumun aynı olduğuna inanıyorum. Birbirimizi 
olabildiğince destekler, motive ederiz. Her şeyden önce, bu sayede yapılan iş iyi 
olur. Bizim herhangi bir hırsımız, öne çıkma çabamız yok. İyi bir amaç uğruna, 
aynı koşullar altında, ortaklaşa çalışan insanlarız. Burada kıskançlığa yer yok.

Özgürlükİçin topluluğunda kıskançlık kültürü var mı? Onu sormak isterim sizlere. 
Hiyerarşinin, eşitsizliğin olduğu yerlere bakın; kıskançlık oralarda boy gösterir. 
Kıskançlığın bulunduğu yerlerdeyse bizimki kadar iyi bir topluluk ortaya çıkmaz.
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Biraz da kişiye özel soralım. Seda AKAY, Artistanbul’da uzun bir 
süre çalıştıktan sonra akademisyen olmaya karar verdin. Akademik 
dünyada aradığını gerçekten bulabildin mi?

Seda: Üniversitede kalmak benim için idealist bir dünya görüşünü seçmekti. Bir 
şeyleri etkilemek, değiştirmek, başarılı bir bilim insanı olmak, dünyanın daha iyi bir 
yer olması için katkı vermek... Özgür yazılıma bulaşmam, Pardus’u benimsemem 
de bu düşüncelerimin birer uzantısıydı aslında. 

Evet, şimdi bulunduğum yerden memnunum. Bunu işyeri anlamında söylemiyorum, 
elbette ki maaş aldığınız her tam zamanlı işin sorunları, sıkıntıları oluyor. Ancak 
akademik kariyer diye adlandırılan şeyi yaptığım için mutluyum. Akademide bir 
patron, bir işyeri, bir marka için çalışmıyorsunuz, en azından teoride. Başka bir 
hedef için çalışıyorsunuz, siz istediğiniz için çalışıyorsunuz. Bu güzel bir özgürlük. 
Her şeyden önce ne isterseniz o konuda çalışabiliyor olmanız, istediğiniz şeyi 
söyleyebilmeniz harika. Bir kurumun imajına hizmet etmek durumunda değilsiniz, 
sadece kendinizden sorumlusunuz. Sınırları siz belirliyorsunuz. Şaşıracaksınız belki 
ama benim hâlâ umudum var akademiden, hayal kırıklığına uğramış değilim. 

Artistanbul’u özlüyor musun? Özlüyorsan neyini özlüyorsun?

Seda: İstediğim gibi giyinmeyi! :) Şimdiki işime başladığımda, pek çok öğrencinin 
yaşı benden büyüktü. Bu durum benim “nereye düştük böyle” hisli şaşkın 
bakışlarımla birleşince hangimizin öğrenci konumunda bulunduğunun pek belli 
olmadığını takdir edersiniz. Bizim hukuk camiasında giysi kodları her şekilde çok 
katıdır gerçi ama özellikle öğrencilerle karıştırılmayayım diye ilk sene neredeyse 
hiç kot pantolon giyemedim. :) Neyse bu şaka kısmıydı, geçelim. Artistanbul’daki 
hiyerarşiden uzak çalışma ortamının çölde ne büyük bir vaha olduğunu anladım 
ben. İşyeri değiştirdiğimde en çok rahatsız olduğum konu bu olmuştu. Katı 
akademik hiyerarşi bir taraftan, akademik ve idari personel arasındaki görünmez 
duvarlar diğer taraftan. Üstüne bir de kendimi kötü hissettiren ayrıntılar: Çay 
ocağında çalışan annenin yaşlarındaki görevlilerin sana hocam diye hitap etmesi... 
Lütfen demeyin bana hocam falan! Sadece daha şanslı doğduğum için bir odam ve 
bilgisayarım olurken, karşımdakilerin bu sözleri karşısında eziliyorum.

Her şeyden önemlisiyse sevdiğim insanlarla birlikte çalışmayı özledim. Küçük bir 
ofisin avantajları da başkaymış, onu gördüm. Çünkü insanlar sadece iş görmesi 
için değil, birlikte iyi vakit geçirmek için de işe alınır Artistanbul’da. Beraber 
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çalışma kültürü vardır. Kimse koltuk, makam peşinde değildir; ortak bir işi en 
iyi şekilde çıkarmaya çalışırız. Hırstan uzak, iyi insanlar vardı etrafımda. Oysa 
dışarıdaki dünyada iyi olmayan insanlarla da yüzyüze bakmak zorundasınız.

Peki sevgili Gizem BELEN, neden dalıyorsunuz ? Daldığınızda neler 
hissediyorsunuz?

Gizem: Başta, tamamen bir heves olarak başlamıştı. Yüzmeyi bile sevmeyen ve 
denizden korkan bir insan olarak dalabilmem benim için önemli bir şeydi aynı 
zamanda. Kendime güven anlamında da bir adım atmak için başladım bu işe. 
Ama ilk kez suyun altına indikten sonra, hayatım bambaşka oldu. Hele ki derin 
dalış yapıp azotu damarlarımda hissettikten sonra tam anlamıyla bağımlısı oldum 
diyebilirim. Derinlik sarhoşluğu denen bir şey var mesela, bağımlı olmamın bir 

sebebi de bu olabilir :). Şu anda 2 yıldız CMAS dalıcıyım ve yaz sonu 3 yıldız 
olmayı planlıyorum. Gelecek planlarım arasında da çok önemli bir yer tutuyor. 

Daldığınızda apayrı bir dünyanın içine girersiniz. Ağır elbiselerle teknenin 
ucundan denize attığınız ilk adımla “ayılırsınız”. Soğuk su elbiseden içeri girerken 
daha heyecan başlar. Hazır olup yavaş yavaş aşağı inerken hayal alemine 
girersiniz. Ağırlıksız, yer çekimsiz, sınırsız ve uçtuğunuz bir yer düşünün... Dört bir 
yana sınırsızca özgürlük sunan bir ortam. 

Her dalış turu benim için bir terapidir. Uzun süre dalmayınca ne hale geldiğimi 
zaten herkes bilir :). Herkese bağırmaya çağırmaya başlarsam, anlayın ki uzun bir 
süredir dalmıyorumdur. O hale geldiğim noktada, bana dalış ayarlamak, en güzel 
çözüm noktası olabilir :). 

Bir “Psikolog olarak” geliştiricilere ve topluluğa baktığında ne 
görüyorsun?

Gizem: Doktora yapmak istesem, birçok malzeme çıkacağına eminim, daha ilk 
girdiğim dönem, geliştiriciler ve topluluk üzerinde tezler oluşturmaya başlamıştım 
zaten :). İşine çok bağlı, Pardus için her şeyi yapmaya hazır, hatta bunun için 
kendi hayatından çalan insanlar. Hem geliştiriciler, hem de topluluk tarafında bu 
durum böyle...

Artistanbul’dan sonraki kariyer planların ne?

Gizem: Bir yandan Halkla İlişkiler okuyorum. Bundan sonra hayatıma bu alanda 
devam etmek istiyorum. Kısa vadede topluluktan ve Pardus’tan uzaklaşmak gibi 
bir planım yok zaten. Emekliliğimi de dalış eğitmeni olarak bir sahil kasabasında 
geçirmeyi planlıyorum şimdilik :). Şu an ve emeklilik arasında neler yapacağımı da 
zaman gösterecek.

Pardus’a dönecek olursak, geliştiricilerin içlerine kapandığı 
eleştirisine katılıyor musunuz? Pardus geliştiricilerine en çok ne 
zaman kızıyorsunuz?

Gizem: İçlerine kapanmak derken, kime göre olduğunu düşünmek lazım. Bazı 
zamanlarda topluluktan uzak duruyorlar gibi düşünüyorum. Kod yazarken ve bir 
şeyler geliştirirken o kadar yoğun çalışıyorlar ki, dışarıda topluluk ne yapıyor ne 
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istiyor fark edemiyorlar bazı durumlarda. Bu yüzden de “Sürüm Camia Temsilcisi” 
ve biz topluluk yöneticileri var zaten. 

Bazı durumlarda, karşılarındakinin teknik bilgisi sıfıra yakın bir insan olduğunu 
unutup ona göre konuşuyorlar. O anlarda kızıyorum, çünkü hiçbir şey 
anlamıyorum :).

Seda: Bu soruyu okuduktan sonra onlar da bize kızacaklar ya, hadi bakalım. 
Bence geliştiriciler ile kullanıcılar arasındaki ilişkilerde en büyük sorun, kullanıcıları 
önemsememeleri. Kullanıcıların beklentileri üzerine düşünmüyorlar ve kendi 
yaptıklarının en doğrusu olduğuna inanıyorlar. Vahim yanılgılara yol açabiliyor bu 
durum.

Yalnız bu noktada şunu da belirtmek isterim: Geliştirici tarafına hâkim bu 
ruh halinin giderek dağıldığına inanıyorum. İlk olarak Proje’nin gün geçtikçe 
olgunlaşması ile vizyonu, misyonu, yapılacaklar listesi sınırları daha kararlı bir 
şekilde belirlenebiliyor, belirlenmekle kalmayıp uygulamaya da konuyor. Geçen bu 
zaman, Pardus’un etrafında bir kitle yaratmasını sağladı ve artık topluluktan çıkan 
geliştiriciler olmaya, çoğalmaya başlıyor. Yeni geliştirici ekip kullanıcı olmanın 
nasıl bir şey olduğunu da biliyor, bu sayede toplulukla daha rahat ilişki kuruyor.

Bir topluluk yöneticisi olarak Pardus 2011’den beklentileriniz ne?

Gizem: Yine bir kadın olarak bakarsam, görsel olarak daha tatmin edici bir 
sürüm istiyorum öncelikle:) Çok uçuk hayallerim yok, sadece daha kullanıcı dostu 
düzenlemeler olsa bana yeter. Son kullanıcıya daha kararlı ve kolay bir sistem 
sunulmasını istiyorum. Tabi ki de KDE serisinin en güzel yanlarından faydalanmak 
istediklerimden biri.

Seda: Bana kararlı bir sürüm yeter. Sistemim yerinde dursun, yazdığımı kaydetsin, 
açtığım zaman hata vermesin yeter. Az ile mutlu olabilen bir insanım. :P

Önümüzdeki dönemde Pardus’un modern görüntüsünü kaybetmemesini, kendini 
geliştirmeyi sürdürmesi gerektiğine inanıyorum. Kullanıcı davranışlarını göz 
önünde bulundurmak, sistemi bu şekilde düzenlemek de önemli.

Aslında Pardus tablet bilgisayarlar için bir sürüm mü çıkarsa? Dokunmatik ekranlar 
için arayüz tasarlayacak profesyonel tanıdıklarım var. ;)
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Pardus’u bilgisayarınıza nasıl kurabilirsiniz? 

Pardus topluluğu neler yapıyor?  

Dergimizin tüm sayılarını nereden bulabilirim?  

Ajans Pardus’u dinleyelim!

Nerede bu Pardus kullanıcıları?
 

Pardus geliştiricileri neleri tartışıyor? 
 

Pardus kullanıcıları neleri tartışıyor?

OpenOffice.org Türkiye  

Pardus Kullanıcıları İçin Yararlı Adresler

Bir hata buldum, bunu nereye raporlamalıyım? 

Pardus ile ilgili teknik bilgiler için nereye bakmalısınız? 

Şehrimde Pardus CD Gönüllüsü var mı? 

Bana Pardus 2009 Kurulum CD’si gönderir misiniz?

Pardus kullanıcıları www.linux.com’da ne yapıyor?
 
Windows’tan Pardus’a nasıl geçebilirim?

Pardus kullanıcılarının gezegeninde neler oluyor? 

Pardus ile ilgili Sıkça Sorulan Sorular

http://www.ozgurlukicin.com/ia/pardus-nasil-kurulur/
http://www.ozgurlukicin.com/
http://www.ozgurlukicin.com/e-dergi/
http://www.ozgurlukicin.com/podcast/
http://www.ozgurlukicin.com/kullanici/liste/
http://liste.pardus.org.tr/mailman/listinfo/gelistirici/
http://liste.pardus.org.tr/mailman/listinfo/pardus-kullanicilari
http://www.openoffice.org.tr/
http://hata.pardus.org.tr/
http://tr.pardus-wiki.org/
http://tr.pardus-wiki.org/PardusCDTemini
http://www.ozgurlukicin.com/cdgonder/
http://www.linux.com/community/groups/viewgroup/36-Pardus+Linux+User+Group
http://tr.pardus-wiki.org/NASIL:Windows%27tan_Pardus%27a_ge%C3%A7i%C5%9F
http://www.ozgurlukicin.com/gezegen/
http://tr.pardus-wiki.org/Pardus:SSS



